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 CZK/EUR • 26,395 / +0,025 Kč       CZK/USD • 23,554 / –0,009 Kč       PX • 1 006,08 / +0,37 %       EURO STOXX 50 • 3567,92 / +0,38 %       ZLATO • 1264,85 $ / –0,11 %

Luxusních hotelů 
přibývá
Mezi turistickými ubytov-
nami hrají v poslední době 
prim čtyřhvězdičkové ho-
tely. Do těch si loni našlo 
cestu přes 5,7 milionu lidí, 
což představuje meziroční 
desetiprocentní nárůst. 
str. 4

Stát si z ČEPS stahuje  
miliardy na dividendách
Odběratelé elektřiny 
pošlou státu v příštích 
deseti letech přes provozo-
vatele přenosové sítě ČEPS 
7,5 miliardy korun. Státní 
firma má totiž podle 
nového podnikatelského 
plánu vyplácet akcionáři 
čtyřicet procent čistého 
zisku. str. 6

EU podpoří vznik  
městských Wi-Fi sítí
Evropská unie podpo-
ří bezdrátový internet 
v osmi tisících evropských 
měst a obcí. Na nákup 
modemů, antén a kabeláže 
Brusel vyčlenil celkem až 
120 milionů eur. Náklady 
na připojení a údržbu sys-
tému budou hradit samy 
radnice. str. 8

Krátce

Odešel propagátor české hudby
Dirigent světového formátu, precizní  
a neúnavný mistr hudební interpretace.  
To byl šéfdirigent České filharmonie  
Jiří Bělohlávek.

PROFIL
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TOMÁŠ PROUZA:

Vysvětlí někdo Trumpovi, že 
pařížská dohoda o klimatu je 
mezinárodní smlouvou a že 
USA nemůže vystoupit dříve 
než v roce 2020?

twitter.com/e15news

EXKLUZIVNĚ NA

Černobyl
Létali jsme  
s dronem nad 
tajemným radarem 
u sarkofágu.

Temná turistika
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Cestovatelské trendy se mění. Stále více turistů nejen z Česka míří na místa 
spjatá s neštěstím a smrtí. Východní Evropa láká kvůli minulým válečným 
hrůzám, ale i nedávné jaderné katastrofě v Černobylu. Ten loni přilákal 24 tisíc 
lidí, o pětinu více než v předcházejícím roce. TÉMA / str. 10–11

ocima-e15-s-dronem-nad-cernobylem-letali-jsme-nad-tajemnym-radarem-u-sarkofagu-1332780
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Mírumilovná země
Po dvou dnech platnosti zákona zakazujícího 
kouření v restauracích a dalších objektech je 
jasné, že lidé kouřit nepřestali a vytvářejí hloučky 
před vchodem do hospod a dalších podniků, takže 
nekuřák se při vstupu stejně kontaktu s kouřem 
nevyhne. Velkou radost ale musejí mít hlavně lidé 
mající okna svých bytů v těsné blízkosti vstupů 
do restaurací, neboť nyní mají místo rádia či 
televize možnost – zejména večer – poslouchat 
atraktivní nekonečné opilecké dialogy na libovol-
ná témata.

Česko je prý podle Světového mírového indexu 
šestou nejmírumilovnější zemí na světě. Už dlouho 
se člověk tak nenasmál, zvlášť když si vzpomene 
na nedávné demonstrace xenofobů a neonácků se 
šibenicemi nad hlavami a jejich výhružky násilím 
a přání smrti imigrantům, jejich zastáncům či 
sluníčkářům. Pokud by se ale měl žebříček brát 
vážně, měli by se z něj poučit všichni ti tuzemští 
obdivovatelé putinovského Ruska, které obsadilo 
pozoruhodnou 151. příčku, dvanáctou od konce. 
Panečku, to je pro Česko vzor!

Zvláštní průzkum přinesla i nejmenovaná 
agentura, podle níž loni vzniklo nejvíce firem pro-
vozujících pohostinství za posledních pět let, a to 
přes 2200. Samotné pivovary přitom potvrzují 
úbytek klientů ve stovkách. I agentura naznačuje, 
že mnozí provozovatelé hospod prostě jen vymě-
nili firmu kvůli zavedení EET. Přeloženo – počty 
hospod rozhodně nestouply. Sláva průzkumům.

n Bývalý ministr finan-
cí Andrej Babiš (ANO)
má na euro stejný názor 
jako ODS. Jeho přijetí 
odmítá, koaliční partneři 
ANO ale zastávají opač-
ný názor. Pro zavedení 
společné evropské měny 
se vyslovují také podni-
katelé.

Michal Nosek

Euro se stalo jednou ze součástí 
předvolební boje. Přijetí spo-
lečné evropské měny by podle 
Babiše znamenalo, že by Česko 
ručilo za cizí dluhy a přišlo 
by o jeden z nástrojů, které 
pomáhají řešit hospodářské 
krize. „Eurozóna byl ekonomic-
ký projekt, stal se politickým. 
A já nechci ručit za řecké dluhy, 
za italské banky, nechci být sou-
částí tohoto systému, protože 
to nám nic dobrého nepřinese,“ 
řekl Babiš s tím, že eurozóna 
by byla jenom další závislost 
na rozhodování někoho o nás 
bez nás.

 Babiš tak preferuje stejnou 
myšlenku jako jím dlouhodobě 
kritizovaná ODS. Její předseda 
Petr Fiala včera uvedl, že vý-
jimku z automatického přijetí 
eura chce jeho strana dlouho-
době. „Když to bude pro Českou 
republiku výhodné a eurozóna 
bude funkční, tak se o tom bav-
me. Chceme výjimku proto, aby-
chom si mohli sami stanovit, 
zda a kdy euro přijmeme,“ uvedl 
včera pro server Pravý břeh.

Pro stanovení termínu přijetí 
eura se však nedávno vyslovil 
premiér Bohuslav Sobotka. 
Rozhodnout o tom podle 
něj bude muset příští vláda. 
Nepřijetí společné evropské 
měny by podle Sobotky mohlo 
odsunout zemi do pomalejšího 
pruhu Evropské unie. Podobně 
argumentuje opoziční TOP 09. 
Podle předsedy strany Miro-
slava Kalouska bude členství 
v eurozóně tvořit v budoucnu 
hranici vícerychlostní Evropy. 
„Nechceme, aby Česká repub-
lika jela v pomalém pruhu už 
jenom proto, že pomalý pruh 
pokládáme za eufemismus pro 
pomalé odpadávání,“ doplnil 
Kalousek.  

Lidovecký předseda Pavel Bě-
lobrádek dokonce hovoří o tom, 
že by Česko mělo do eurozóny 
vstoupit do pěti let, a zájem fi-
rem o společnou měnu potvrzu-
je i šéf Asociace malých a střed-
ních podniků Karel Havlíček 

s tím, že v posledním průzkumu 
mezi firmami se většina přiklo-
nila k názoru, že se zavedením 
jednotné evropské měny spíše 
souhlasí. „Samozřejmě čím je 
firma větší, tím spíš je to pro ni 
téma,“ doplnil Havlíček. 

Majitel miliardového jablo-
neckého Jablotronu Dalibor 
Dědek je v otázce přijetí eura 
naprosto přesvědčený o jeho 
potřebě. „Závidím Slovákům, že 
už ho mají. Čím dříve ho Česká 
republika přijme, tím lépe,“ řekl 
Dědek v rozhovoru pro deník 
E15. Česko se zavázalo přijmout 
euro v rámci smlouvy o vstupu 
do EU v roce 2004, dosud však 
nestanovilo pevné datum, kdy 
tak chce učinit.

Babiš se vymezil proti 
euru, bojí se závislosti

Protagonisté dne

Jan KALINA

ŠÉF ČEPS

Raúl CASTRO

PREZIDENT KUBY

William OLDROYD

REŽISÉR

Odběratelé elektřiny pošlou státu 
v příštích letech přes provozovatele 
přenosové sítě 7,5 miliardy korun. 
Tolik má firma odvést na dividendách.

str. 6

Bývalý revolucionář a stávající 
prezident komunistické Kuby 
zatím toleruje pronikající náznaky 
kapitalismu na Ostrov svobody.

str. 9

Debutový snímek britského 
režiséra s názvem Lady Macbeth 
dokázal rozšněrovat často statický 
žánr kostýmních dramat.

str. 15

Zápisník  
Dušana Kütnera

Přihlásit auto přišly  
tři tisíce lidí
Možnosti přihlásit svůj vůz 
na jiném než místním úřa-
du využily tři tisícovky lidí. 
Přihlášení vozu a zapsání 
dalších změn v registru vozidel 
na kterémkoli úřadu obce 
s rozšířenou působností je 
možné od včerejška. Celkem 
úřady odbavily přes 8700 lidí. 
Více než třetina z nich tak nové 
možnosti využila.

Novela o evidenci obyvatel 
přinesla změny
Lidé, kteří mají trvalé bydliště 
na radnicích, budou mít nově 
tento údaj vyznačován v občan-
ských průkazech. Změnu při-
nesla novela o evidenci obyvatel, 
která včera nabyla účinnosti. 
Předloha také ponechá trvalé 
bydliště mezi povinnými infor-
macemi v průkazu. Změny mají 
pomoci identifikovat lidi, kteří 
se například skrývají před dluhy.

Rozpočet se v květnu dostal  
do schodku
Státní rozpočet se ke konci květ-
na dostal do schodku 18,7 mi- 
liardy korun, jde o první letošní 
schodek rozpočtu. Za zhoršením 
stojí především nižší příjmy 
z EU, uvedlo ministerstvo finan-
cí. Ke konci letošního dubna vy-
kázal rozpočet přebytek 6,3 mi- 
liardy korun. Na celý letošní rok 
je rozpočet schválen se schod-
kem 60 miliard korun. /čtk/

Krátce

BEZ EURA BUDE LÉPE. Podle Andreje Babiše by zavedení eura omezilo 
české možnosti řešení hospodářských krizí.
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n Realizace podpůrné-
ho programu by si bě-
hem tří následujících 
let mohla vyžádá ze 
státní pokladny část-
ku ve výši 42 miliard 
korun.

Akční plán na hospo-
dářskou restruktu-
ralizaci Morav-
skoslezského, 
Ústeckého 
a Karlovar-
ského kraje 
by měla vláda 
projednat 
v červnu. 
Na konferenci 
s názvem Re:start 
to včera řekla 
ministryně pro místní 
rozvoj Karla Šlechtová. Stát 
má vůči těmto krajům dluh, 
dodala

Uskutečnění plánu si v příš-
tích třech letech vyžádá zhru-
ba 42 miliard korun, z toho 
6,1 miliardy letos, 11,4 mi-
liardy v příštím roce a přes 
25 miliard v roce 2019. Většina 
peněz pro letošní a příští rok 
je již alokována, uvedla zá-

stupkyně zmocněnce pro tyto 
kraje Gabriela Nekolová. 

Premiér Bohuslav Sobotka 
připomněl, že propast mezi 
těmito kraji a zbytkem repub-
liky se zvětšuje. Jde o první 
komplexní restrukturalizaci 
tak rozsáhlého území, uvedl. 
Uvedené kraje byly zasaženy 
útlumem těžby uhlí, což mělo 

podle Sobotky dopad 
na jejich konkurence-

schopnost, životní 
prostředí či 

sociální oblast. 
Zástupci 
tripartity 
v pondělí plán 
podpořili, nyní 

je návrh v při-
pomínkovém 

řízení, podotkl.
Částka vynalo-

žená na další tři roky 
od roku 2020 bude ještě vyšší, 
doplnila Šlechtová. Plán by 
měl pomoci zlepšit podmín-
ky pro život i práci jejich 
obyvatel a zamezit odlivu lidí 
z těchto oblastí. Jednotlivé 
kroky se týkají pracovních sil, 
výzkumu a inovací, životního 
prostředí, podnikání či vzdělá-
vání, a to s ohledem na specifi-
ka jednotlivých regionů. /čtk/

Vybrané kraje 
dostanou 
od státu podporu 
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Roky plánovaná oprava 
Šlechtovy restaurace 
v pražské Stromovce 
začne ještě v červnu. Proti 
rozhodnutí rady o výběru 
dodavatele se v patnácti-
denní lhůtě nikdo neodvo-
lal. Rekonstrukce objektu 
potrvá dva roky a provede ji 
firma Pracom. 

„Máme reálné vyhlídky, 
že za dva roky touto dobou, 
tedy na začátku letní sezo-
ny, budou moci návštěvníci 
opět využít výjimečné 
místo pro odpočinek a spo-
lečenská setkávání,“ uvedl 
pražský radní pro kulturu 
Jan Wolf (KDU-ČSL/Troj-
koalice). Během června po-
depíše magistrát smlouvu 
a předá stavbu zhotoviteli.

Firma Pracom tendr 
vyhrála s nabídnutou cenou 
zhruba 101,5 milionu korun. 

Vedení města schvalovalo 
vítěze tendru nadvakrát, 
protože proti prvnímu 
výběru se odvolali dva další 
účastníci soutěže. Výběrová 
komise v obou případech 
vybrala Pracom. O rekon-
strukci bývalé zahradní 
restaurace se mluví od deva-
desátých let, město ji opako-
vaně odkládalo. Po opravách 
by se do objektu měl vrátit 
restaurační provoz.

Původně měla oprava 
památky vyjít na čtvrt mi- 
liardy korun, město však 
nechalo projekt přepraco-
vat. Budova projde kom-
pletní rekonstrukcí. Uvnitř 
budou restaurovány histo-
rické prvky včetně stropní 
fresky Apollona s Venuší 
nebo umělá krápníková jes-
kyně, v níž bývala plastika 
Poseidona. /čtk/

Oprava Šlechtovky 
začne v červnu

Na restrukturalizační 
program půjde již  

v letošním roce

6,1
miliardy korun.

KONEC CHÁTRÁNÍ. Léta chátrající Šlechtova restaurace se 
konečně dočká rekonstrukce. 
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Portál informuje  
o krizových situacích
Praha spustila bezpeč-
nostní portál, kde se lidé 
mohou dozvědět aktuální 
informace o krizových 
situacích i návody, co 
dělat v případě nebez-
pečí. Stránky fungující 
na doméně bezpecnost.
praha.eu vyšly na zhruba 
čtyři miliony korun. 

Lesníci otevřeli 
ekologické centrum
V blízkosti lesoparku 
ve Kbelích otevřely Lesy 
hlavního města Prahy 
ekologické centrum.  
Areál je otevřen veřejnos-
ti. Bude sloužit hlavně 
pro vzdělávání dětí v ob-
lasti ochrany životního 
prostředí. Návštěvníci 
v něm najdou zvířata, 
ohniště, pikniková místa 
nebo komunitní zahradu.

Praha 10 zvažuje 
parkovací zóny
Rada Prahy 10 vypsala 
výběrové řízení na zhoto-
vitele studie parkování. 
Má sloužit jako podklad 
pro rozhodnutí, zda rad-
nice požádá o zařazení 
do systému parkovacích 
zón. O zapojení do systé-
mu zón bude rozhodovat 
až příští politická repre-
zentace. /čtk/

Krátce



Poptávka zároveň provo-
kuje nabídku, takže investoři 
loni vrhli na trh dalších té-
měř 900 čtyřhvězdičkových 
pokojů ve dvaceti hotelích. 
Za posledních pět let se 
počet čtyřhvězdičkových 
hotelů zvýšil o patnáct pro-
cent na 621. Zařízení nižších 
kategorií naopak rok od roku 
ubývá. 

„Sledujeme to delší dobu. 
Češi chtějí stále vyšší kva-
litu, za kterou jsou ochotni 
si připlatit, pro cizince 
jde o luxus za stále velmi 
přijatelné ceny. Lidé navíc 
vyžadují větší rozsah služeb, 
aby měli co dělat i za špat-
ného počasí,“ řekl prezident 
Asociace hotelů a restaurací 
Václav Stárek. Pozitivně se 
pro hotely vyvíjejí i další 
ukazatele. 

Podle údajů společnosti 
STR Global se v prvním 
čtvrtletí v Praze zvýšila ob-
sazenost hotelů z loňských 
56 procent na 61 procent. 
Průměrný výnos na jeden 
pokoj a noc přitom vzrostl 
z 38 na 41 eur. 

Firemní data přitom 
potvrzují „cenovou přijatel-
nost“ ve srovnání s ostatními 
evropskými metropolemi, 

kterou už zmiňoval Stárek. 
Průměrná cena za noc a po-
koj v Praze letos zatím stag-
nuje na 68 eurech. Například 
ve Vídni činí 88 eur, v Berlíně 
94, a v Paříži 220 eur. 

Pokud jde o výši investic 
v hotelovém byznysu, pora-
denská společnosti Cushman 
& Wakefield řadí Česko 
po Rakousku na druhé místo 
v regionu střední Evropy. 
Loni investice v byznysu 
činily 210 milionů eur. 

n Největší nárůst 
poptávky ze všech 
hotelových zařízení 
hlásí čtyřhvězdičkové 
hotely. Loni ubytovaly 
5,7 milionu lidí.

Jan Šindelář

České země zažívají nebý-
valý nárůst zájmu o více-
hvězdičkové ubytování. 
Dojmy hoteliérů potvrzují 
data Českého statistického 
úřadu, podle kterých hrají 
mezi turistickými ubytov-
nami prim čtyřhvězdičkové 
hotely. Do těch si loni našlo 
cestu přes 5,7 milionu lidí, 
což představuje meziroční 
desetiprocentní nárůst. Tak 
výrazného vzestupu nedo-
sáhla žádná jiná kategorie.

| 4 | BYZNYS

Hlavní město si loni udrželo 
jedenácté místo ve světovém 
žebříčku nejnavštěvovanějších 
kongresových destinací. 
Zatímco v roce 2015 přilákalo 
123 velkých mezinárodních 
setkání, loni to bylo 126 kon- 
gresů. Uvedla to Mezinárodní 
kongresová asociace (ICCA).  
Kongresy představují velmi 
lukrativní odvětví turistiky, 
neboť útrata delegátů je až 
trojnásobná proti běžnému 
turistovi. ICCA odhaduje, že 
návštěvník kongresu utratí 
během akce 2228 dolarů.

Kongresy Praze 
skvěle vydělávají
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Loni vzniklo  
22 luxusních hotelů

Počty hotelů v Česku 
podle kategorií

2015 2016

hotely 5* 58 60

hotely 4* 601 621

hotely ostatní 1927 1891

 Pramen ČSÚ

NEJEN PRAHA. 
Hlad po hotelech 
vyšších kategorií 
roste i v regi- 
onech. V Brně 
loni zahájil pro-
voz zcela nový 
čtyřhvězdičkový 
Courtyard Mar- 
riott s více než 
dvěma stovkami 
pokojů. Fo
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PRVNÍ MODERNIZOVANÝ MODEL pod novým vlastníkem 
Czechoslovak Group představil český výrobce nákladních 
aut Avia na stavebním veletrhu CTT Moskva. Facelift modelu 
D120 se má vyrábět už letos. Představený vůz splňuje emisní 
normu Euro 5 – má to být předehra k uvedení nového modelu 
vyhovujícího přísnějšímu standardu Euro 6. 

AVIE S NOVOU PŘÍDÍ

Fo
to

 č
tk

Veřejní investoři v Česku 
zadali do konce dubna 
firmám více než 7,8 tisíce 
zakázek za 99,5 miliardy 
korun. Zatímco hodnota 
vzrostla meziročně  
o 130 procent, 
počet se 
zvýšil téměř 
trojnásobně.

Hodnota 
vyhlášených 
tendrů mezi-
ročně klesla 
o zhruba 
čtvrtinu 
na 76,3 mili-
ardy korun. 
Vyplývá to 
z analýzy spo-
lečnosti CEEC 
Research.

Počet ukončených sou-
těží ve čtyřech měsících 
je nejvyšší za poslední tři 
roky, objem představuje 
dvouleté maximum. „Vý-
sledky bylo možné očeká-

vat. Důvodem byl nárůst 
počtu oznámení ve věstníku 
veřejných zakázek před na-
bytím účinnosti nového zá-
kona o zadávání veřejných 
zakázek v říjnu 2016,“ uvedl 

předseda 
představen-
stva Klement 
Holding 
Vlastimil 
Kaňovský. 
Příznivý je 
podle něj 
růst zada-
ných zakázek 
na projekto-
vé práce.

K odvět-
vím s největ-
ším podílem 

veřejných zakázek patří 
dlouhodobě stavebnictví. 
Na konci dubna činil téměř 
dvě pětiny ze všech zada-
ných zakázek. Pět zakázek 
přesáhlo hodnotu miliardy 
korun. /čtk/

Veřejných zakázek 
trojnásobně přibylo  

Hodnota 
vyhlášených 
veřejných soutěží 
meziročně klesla 
zhruba o čtvrtinu 
na 76,3 miliardy 
korun.



VYSTUPTE ZE ZAŽITÝCH OBCHODNÍCH MODELŮ
OD 1. DO 30. ČERVNA 2017

FORD BUSINESS WEEKS:
LIMITOVANÁ NABÍDKA PRO PODNIKATELE A FIRMY

Limitovaná nabídka vybraných osobních i užitkových vozů FORD  
se zvýhodněným servisem a ještě výhodnějším financováním  
FORD CREDIT pro podnikatele je důkaz, že udělat něco nečekaného  
se může v podnikání vyplatit. Nevěříte? Přesvědčte se na ford.cz nebo  
u autorizovaných prodejců FORD. Ale rychle, nabídka platí jen v červnu!

ford.cz

Uvedená akce je platná 1.–30. 6. 2017. Zobrazený vůz obsahuje prvky příplatkové výbavy.  
Kombinovaná spotřeba a emise pro model Ford Mondeo: 4,0–7,5 l/100 km, CO2 104–169 g/km. 
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n Provozovatel pře-
nosové soustavy letos 
čeká zisk 1,7 miliardy 
korun. Po zdanění 
z něj na dividendě od-
vede čtyřicet procent 
státu jako jedinému 
akcionáři.

Jan Stuchlík

Odběratelé elektřiny pošlou 
státu v příštích deseti letech 
přes provozovatele přeno-
sové sítě ČEPS 7,5 miliardy 
korun. Tolik peněz by měla 
státní firma odvést na divi-
dendách, upřesňuje místo-
předseda představenstva 
firmy Vladislav Kulich. 

ČEPS má podle nového 
podnikatelského plánu 
vyplácet akcionáři čtyřicet 
procent čistého zisku. Tento 
podíl posvětil také Energe-
tický regulační úřad, který 
o míře ziskovosti správce 
přenosové soustavy rozho-
duje prostřednictvím regu-

lace cen za přenos elektřiny. 
V předchozích osmi letech 
ČEPS odvedl státu necelé 
dvě miliardy korun. Skok 
nastal v roce 2015, kdy si stát 
začal ze státních firem sta-
hovat na dividendách více 
peněz. Pocítil to tenkrát také 
provozovatel ropovodů 
MERO, který zvedl 
dividendu na té-
měř trojnáso-
bek na 438 mi-
lionů korun.

Po loňském 
zisku 2,07 mi- 
liardy korun 
letos ČEPS 
očekává, že se 
mu podaří vydě-
lat 1,7 miliardy ko-
run. Loni se však firmě 
povedlo původní plán díky 
vyšším výnosům a nižším 
nákladům překonat o 600 
milionů korun. „Výnosy by 
letos měly klesnout z loň-
ských devatenácti na sedm-
náct miliard korun,“ dodává 
Kulich. 

Za rozvoj sítě a moderni-
zace rozvoden a vedení by 

měla firma utratit až čtyři 
miliardy korun. Dokončuje 
se zprovoznění druhé dvoji-
ce ochranných transformá-
torů na česko-německé hra-
nici. „Teď probíhají provozní 
zkoušky obou zařízení,“ 
uvádí člen představenstva 

Stanislav Votruba. Nej-
větší investicí v příš-

tích letech bude 
rekonstrukce 

rozvodny 
Kočín, do níž 
je vyveden 
výkon jader-
né elektrárny 
Temelín. Ta 

by měla stát 
přes 3,5 miliardy 

korun a hotová by 
měla být v roce 2023. 

V Praze firma připra-
vuje výměnu rozvodny 
na Chodově a stavbu nové 
rozvodny Praha-Sever 
za tři miliardy korun, která 
zlepší bezpečnost dodávek 
elektřiny do hlavního města. 
V souvislosti s plánovanou 
stavbou nového jaderného 
bloku v Dukovanech firma 

Stát si z ČEPS stahuje  
miliardy na dividendách

Za rozvoj  
sítě a modernizace  

rozvoden a vedení by  
letos měla firma utratit až 

4
miliardy korun.

26
86

38
/1
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chystá také úpravu rozvodny 
Slavětice.

Letošní objem investic 
bude meziročně nižší, proto-
že se podle Votruby zdržela 
povolovací řízení některých 
staveb. Příští rok by se 
proinvestovaná částka měla 
vyšplhat na 4,8 miliardy ko-
run. V dlouhodobém plánu 
ovšem provozovatel přeno-
sové soustavy odhadoval, 
že by mohl ročně do obnovy 
a rozvoje sítě nalít až šest 
miliard korun ročně. 

 Pramen ČEPS

Dividendy vyplacené ze 
zisku předchozího roku  
(v milionech korun)

2010 434

2011 0

2012 10

2013 10

2014 10

2015 900

2016 600

O2 kompenzuje 
výpadek roamingu
Operátor O2 vyrovná 
zákazníkům výpadek 
roamingu slevou z tarifu 
odpovídající době, kdy 
spojení nefungovalo. 
K tomu dostanou příspě-
vek na příslušenství či 
nový mobil ve výši tisíc 
korun. Výpadek od úterní-
ho poledne do středečních 
19.00 hodin postihl 120 ti- 
síc uživatelů české O2.

Přibyly Tradiční  
české obchody 
Nezávislých prodejen, 
které získaly značku 
kvality Tradiční český 
obchod – certifikováno, 
je už 32. Na kongresu 
Samoška značku obdr-
želo dalších 25 prodejen 
z pěti maloobchodních 
sítí Brněnka, CBA, Coop, 
Enapo a Pramen. Projekt 
spustila Asociace českého 
tradičního obchodu loni 
v listopadu.

UGO trade rozšiřuje 
portfolio produktů 
Firma UGO trade uzavřela 
s firmou Titbit smlouvu 
o koupi její Salátové divi-
ze, která vyprodukuje až 
několik tisíc salátů denně. 
UGO tím rozšíří portfolio 
produktů i počet odběra-
telů. Rovněž zvýší výrobní 
kapacitu. Uvedla to ná-
pojářská skupina Kofola, 
do níž UGO trade patří.

Kolmax ztrojnásobil 
vývoz kolotočů 
Česká firma Kolmax Plus 
za dva roky ztrojnásobila 
vývoz kolotočů a pouťo-
vých atrakcí. Letos oče- 
kává tržby sedmdesát 
milionů korun. Loni měla 
obrat 57 milionů korun.

Japonci spustí výrobu 
lithiových baterií
Japonská firma Central 
Glass otevře v Pardubicích 
svou továrnu. V areálu 
SemtineZone postaví 
halu na výrobu lithiových 
baterií pro automobily 
s elektrickým pohonem. 
Stavbu zahájí patrně ještě 
v letošním roce. Výši in-
vestice do projektu firma 
nesdělila. /čtk/

Krátce

STRAKONICKÝ DUDÁK, jediný český pivovar ve vlastnictví 
města, otevře síť prodejen lahvových piv. První vznikne přestav-
bou stánku u vstupu do podniku. Pivovar dosáhl loni výstavu 
téměř šedesát tisíc hektolitrů, meziročně klesl o tisíc hektolitrů.  

PIVOVARSKÉ PRODEJNY 
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Společnost Zetor Enginee-
ring představila na brněn-
ském zbrojařském veletrhu 
IDET prototyp lehkého tak-
tického vozidla Fox. Dvou-
nápravové auto na podvozku 
Mercedes-Benz je určeno pro 
síly rychlého nasazení.

Dceřiná společnost Ze-
toru jej přichystala pro dva 
potenciální zákazníky na 
evropském trhu, uvedl mluv-
čí firmy Martin Bořil. „Máme 
vyrobené jedno auto a ve 
skladech leží další a stačí je 
de facto složit. Záleží na po-
ptávce zákazníků a očekáva-
ných tendrech. Pokud by čes-
ká armáda poptávala takové 
vozidlo, jsme připraveni se 
přihlásit také,“ sdělil Bořil.

Auto o hmotnosti přes 
tři tuny, které dokáže jet 

rychlostí až 120 kilometrů za 
hodinu, je čtyřmístné. Vzadu 
je ještě sklopné sedadlo pro 
střelce. „K výzbroji patří 
čtyři univerzální kulomety 
a hlavní zbraň ve střelecké 
věžičce,“ popsal Bořil.

S vývojem vozu začala 
firma IPM Engineering, 
která se později stala akvi-
zicí Zetoru. Ten je součástí 
holdingu HTC, takže je to 
česko-slovenská společnost.

V počátcích vývoje je také 
obrněné vozidlo s osmi polo-
nápravami, které lze upravit 
i na čtyři nebo šest polo-
náprav a může mít různé 
nástavby. „Zatím však nelze 
hovořit ani o termínu, kdy by 
mohl být hotový prototyp,“ 
připomněl Bořil. /čtk/
 Více E15.cz

Zetor chce do Evropy 
dodávat speciální 
vojenské vozy

Více E15.cz


PRÁVĚ V PRODEJI

ČEŠKA, KTERÁ VRTÍ DONALDEM TRUMPEM

IVANKA TRUMPOVÁ:

PREZIDENTKA USAPREZIDENTKA USA
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n Brusel poskytne 
bezdrátový internet 
do osmi tisíc evrop-
ských měst a obcí.

Michal Tomeš

Orgány Evropské unie 
v týdnu odsouhlasily návrh, 
který rozšíří bezplatný in-
ternet v evropských městech 
a obcích. Až osm tisíc Wi-Fi 
hotspotů má do roku 2020 
pokrýt členské státy EU bez-
drátovým připojením. 

Celkem chce EU na pro-
jekt vyčlenit až 120 milionů 
eur, suma ale poputuje jen 
na prvotní investice v podo-
bě nákupu modemů, antén 
a kabeláže. Zbylé náklady 

spojené s platbou za připoje-
ní a údržbou systému budou 
hradit samotné radnice. 

Projekt vznikl v rámci 
iniciativy WiFi4EU, která sa-
mosprávám proplatí náklady 
na zavedení a zprovoznění 
internetu. Ten by se měl nově 
objevit především na náměs-
tích, promenádách, v nemoc-
nicích a veřejných místech.  

Projekt má pomoci pře-
devším těm obcím, které 
bezplatné připojení svým 
obyvatelům doposud nena-
bízejí. Aby k zvýšení počtu 
přístupových bodů došlo již 
během následujících tří let, 
žádost o finanční příspěvek 
bude probíhat v rámci zrych-
leného nebyrokratického 
procesu. 

Iniciativa WiFi4EU vznik-
la v rámci strategie Digitál-
ního jednotného trhu, který 
si klade za cíl zlepšit teleko-
munikační služby v rámci 
celé EU. Jeho součástí je také 
například nedávné zrušení 
poplatků za roaming. 

„Plán na podporu Wi-Fi 
v obcích je vítaným prvním 
krokem, v  Evropě je však 
potřeba udělat ještě hodně 
práce, aby mohla celá unie 
využívat vysokorychlostní 
internet,“ uvedl Andrus 
Ansip, který vede projekt 
Digitálního jednotného trhu. 

Podle údajů Eurostatu 
má nyní k internetovému 
připojení přístup přibližně 
pětaosmdesát procent oby-
vatel EU. 

Unie podpoří vznik  
městských Wi-Fi sítí

Moody’s dostala v EU pokutu

Evropský úřad pro cenné papíry a trhy pokutoval ratin-
govou agenturu Moody’s za porušování pravidel o ratingu 
v regionu. Moody’s má zaplatit 1,24 milionu eur. Německá 
a britská divize z nedbalosti porušila nařízení o regulaci 
v souvislosti s veřejným oznámením některých ratingů.  

Farage je kvůli volbám v USA předmětem zájmu FBI

Expředseda britské UKIP Nigel Farage je v rámci objas-
ňování případného ruského vlivu na prezidentské volby 
v USA předmětem zájmu amerického Federálního úřadu 
pro vyšetřování (FBI). S odvoláním na své zdroje o tom in-
formoval list The Guardian. Strana UKIP označila zprávu 
deníku za absurdní. /čtk/ 

Krátce

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,385

Čína 1 3,461

Dánsko 1 3,548

EMU 1 26,395

Chorvatsko 1 3,560

Japonsko 100 21,141

Kanada 1 17,427

Maďarsko 100 8,582

Norsko 1 2,782

Polsko 1 6,310

Rusko 100 41,572

Švédsko 1 2,701

Švýcarsko 1 24,253

Turecko 1 6,649

USA 1 23,554

Velká Británie 1 30,261

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 1. 6. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  

CETV 95,80   4,36 % 

ČEZ 451,60   1,26 % 

Erste Bank 856,20   -0,05 % 

Fortuna 118,00   -0,84 % 

Kofola 403,50   0,12 % 

KB 942,50   0,85 % 

Moneta 79,55   -0,38 % 

O2 CR 283,80   0,53 % 

Pegas 959,00   0,10 % 

Philip Mor. ČR 14 039,00   -0,26 % 

TMR 660,00 0,00 %

Unipetrol 269,40   -0,22 % 

VIG 645,00   -1,18 % 

Celkový objem (v tisících korun) 467 670

Akcie na pražské burze 1. 6. 2017 

Stále 
aktuální 
heslo
Amerika na prvním místě. 
Heslo, kterým se prezident 
Trump ohání na každém 
kroku, a heslo, ke kterému 
se novináři stále vracejí. 
Po Trumpově návštěvě Blíz-
kého východu a Evropy je to 
ještě více aktuální.

Jestli si můžeme vzít hlavní 
poznatek z prezidentova 
prvního zahraničního výletu, 
tak je to jednoznačně snaha 
skamarádit se se saúdským 
králem a vyplašit evropské 
lídry. To, že se Trump dopustil 
mnoha přešlapů, nechme 
stranou. Tak nějak si musíme 
zvyknout na to, že současný 
americký prezident není a ne-
bude diplomat, a proto bude 
i nadále strkat do osob pro něj 
nedůležitých, aby se dostal 
do první řady, na kterou má 
samozřejmě nárok. Zná mož-
ná téměř celý svět z pokojů 
svých hotelů, ale už si moc 
není jist tím, kde končí Blízký 
východ, to když v Izraeli pro-
hlásil, že se právě z Blízkého 
východu vrátil, anebo tím, 
jak přesně se jmenuje jeho 
protějšek, ke kterému právě 
přijel na oficiální návštěvu. 
Stane se. 

Plán cesty zněl optimistic-
ky − sejít se s lídry muslimů, 
židů i křesťanů. Poselství, že 
Amerika chce být spojovacím 

článkem. Po celé túře je ale 
výsledkem spíš dojem, že se 
USA obrací hlavně k tomu být 
zadobře s arabským autori-
tářským světem. A zatímco 
prezidentův mluvčí ujišťuje 
novináře, že vztahy Donalda 
Trumpa s Angelou Merkelo-
vou jsou po návratu z Evropy 
kladné, Trump se na svém 
Twitteru do Německa i nadále 
naváží a Merkelová mezitím 
pronáší větu, že se už Evropa 
na Ameriku nemůže spoléhat. 

Poprvé po skončení druhé 
světové války přicházejí 
z USA náznaky, že Evropě 
nebudou krýt záda. Američa-
né celkem po právu očekávají 
větší účast evropských států − 
a účastí jsou myšleny peníze. 
Vědí, že je to právě Evropa, 
která čelí většímu ohrožení − 
ať už jsou strašáky ISIS nebo 
plížící se Rusko. Jak píše ame-
rická televizní stanice CNBC: 
Evropa si musí vybrat, kterou 
cestou do budoucna jít − zda 
podporovat sociální zdravot-
ní systém, dávky a garantova-
né bydlení nebo bezpečnost. 
Až tak daleko jdou úvahy.

Americká média zajímá 
i otázka, co to vše znamená 
pro Trumpa jako světového 
lídra. Bude jím i nadále? 
Angela Merkelová se raději 
otáčí směrem k novému 
francouzskému prezidentovi 
Emmanuelu Macronovi. Oba 
pochopili, že u Trumpa jeden 
nikdy neví. A co říká dnes, 
nemusí platit zítra. Na jedná-
ní představitelů zemí NATO 
to ostatně podle uniklých 
informací nebyla velká legra-
ce. Není asi úplně příjemné 
nevědět, na kterou stranu to 
Trump vlastně hraje. 

Autorka je novinářkou žijící v USA

Náš člověk v USA

Julie Urbišová
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ROZHOVOR S JOSEFEM HUŠBAUEREM
STATISTIKY

TROFEJE A ZAJÍMAVOSTI
NAVÍC PLAKÁT MISTROVSKÉ SLAVIE

VELKÉ SHRNUTÍ  
LIGOVÉ SEZONY

Právě dnes
v deníku

 

68 STRAN

270359/51 inzerce

ČÍNSKÝ PREMIÉR Li Kche-čchiang v Berlíně ujistil, že jeho 
země trvá na klimatických závazcích a podporuje pařížskou 
klimatickou dohodu. Kancléřka Angela Merkelová po setkání 
s ním prohlásila, že Německo a Čína by měly spolupracovat 
při ochraně klimatu. 

ZÁVAZKY DODRŽÍME
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n Kubánský právní 
systém i centrálně 
plánovaná ekonomika 
uvolňují pravidla pro 
formy soukromého 
podnikání.

Kubánští podnikatelé testují 
ochotu vlády umožnit tam-
ním subjektům organizovat 
se i mimo přísné hranice 
státní kontroly. Několik tam-
ních podnikatelů tak vytvo-
řilo první sdružení drobných 
soukromých subjektů v zemi.

Sdružení podnikatelů se 
sídlem v Havaně chce spojit 
desítky podnikatelů do sku-
piny, která bude poskytovat 
pomoc, rady, školení a za-
stoupení drobným podni-
katelům. Skupina v únoru 
požádala vládu o uznání. Ofi-

ciální lhůta pro odpověď sice 
uplynula, skupina však ještě 
neobdržela vyjádření úřadů. 
Je tak ve zvláštním statusu, 
kterému se říká na Kubě ale-
gal. Funguje jako sku-
pina, kterou nikdo 
neruší, ale může 
proti ní kdy-
koliv někdo 
zasáhnout. 
Sdružení má 
zatím kolem 
90 členů, 
bez právního 
uznání však 
nemůže vybírat 
členské poplatky.

V soukromém sek-
toru na Kubě přitom podle 
oficiálních údajů pracuje 
více než půl milionu lidí. 
Další desítky, možná i stovky 
nebo tisíce pracují bez ofi-
ciální registrace. Kubánský 

právní systém a centrálně 
plánovaná státní ekonomika 
se od studené války mírně 
změnily, nicméně soukromí 
podnikatelé jsou oficiálně 

uznáváni pouze jako 
osoby samostatně 

výdělečně činné, 
což je status 
s malou právní 
ochranou 
a bez přístu-
pu ke zboží 
za velkoob-

chodní ceny 
a možnosti 

dovozu a vývozu. 
Od reformy, která 

v roce 2010 umožnila 
soukromé podnikání, se 
v zemi zaregistrovalo jako 
samostatně výdělečně 
činných 535 tisíc Kubánců. 
Země má 11 milionů obyva-
tel. /čtk/

Na Kubě založili první 
sdružení podnikatelů

V soukromém
 sektoru na Kubě
pracuje více než

500
tisíc lidí.
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Tísnivá pustina ožívá

n Návštěvníky černobylské zóny zasáhnou tři silné 
dojmy – pocit vlastní malosti v porovnání se silou přírody, 
která postupně dobývá betonové a asfaltové plochy. 
Úzkost z prázdnoty celé oblasti a údiv nad gigantickými 
proporcemi sovětského plánování, jež dalo vzniknout nejen 
sociálnímu experimentu v podobě města Pripjať, ale také 
obřímu komplexu několika jaderných reaktorů.

Černobylská oblast se 
v posledních letech stává 
jedním z nejexponovaněj-
ších turistických lákadel 
Ukrajiny. Uzavřená zóna 
obklopující reaktor číslo 
čtyři, který na konci dubna 
roku 1986 způsobil největší 
jadernou katastrofu v histo-
rii lidstva, jen za loňský rok 
přivítala na čtyřiadvacet 
tisíc lidí. 

Rok 2017 by přitom měl 
být ještě rušnější: půjde 

totiž o první plnou sezonu 
oblasti s novým hangárem, 
který přikryl starý ikonický 
sarkofág místa neštěstí. Zá-
roveň se v Kyjevě pořádala 
pěvecká soutěž Eurovize, 
mezi jejímiž návštěvníky 
agentury pořádající výpra-
vy do uzavřené černobylské 
zóny masivně inzerovaly. 
V neposlední řadě se zóna 
pro mnohé díky postupně 
se snižující úrovni radiace 
stává o něco „bezpečnější“, 

a tedy akceptovatelnější 
ke strávení několika hodin. 

PROPUSTKA OD MINISTERSTVA
„Letos budeme mít hodně 
práce,“ předpovídá spoko-
jeně a zároveň s mírným 
zděšením Nazar, jeden 
z místních průvodců. Jako 
takřka každý Ukrajinec, i on 
má dvě zaměstnání – jed-
no na placení daní, jedno 
na uživení rodiny. Původně 
vystudovaný elektrotechnic-

ký inženýr si prováděním ná-
vštěvníků po zóně přivydě-
lává, jak sám říká, „na to, až 
přijde nečekaně vysoký účet 
za plyn v zimě“. V zóně však, 
na rozdíl od vojáků, inže-
nýrů a vědců, dlouhodobě 
nepobývá, jen návštěvníky 
provádí, vypráví historii mís-
ta a vysvětluje, co a jak zde 
nyní funguje.

Ti, kteří do uzavřené 
oblasti zavítají, technicky 
nejsou turisté, ale „návštěv-
níci“. Tento status s udě-
lením povolení ke vstupu 
do zóny schvaluje ukrajinské 
ministerstvo pro mimořád-
né situace, které má díky 
zvyšujícímu se zájmu světa 
o Ukrajinu v poslední době 
napilno. Není to přitom dáno 
jen probíhajícím konfliktem 
na Donbasu či anektova-
ným Krymem, ale obecně 
se zvedajícím povědomím 
o historii této velké země 

a způsobu, s nímž se dodnes 
vypořádává s následky jader-
né katastrofy.

MRTVÁ ZÓNA? SOTVA
Prvním překvapením při 
cestě do zóny je množ-
ství kolegů − návštěvníků. 
Na prvním check-pointu 
ráno zpravidla stojí hned 
několik autobusů a mikro-
busů. Druhým překvapením 
pak je zjištění, že městečko 
Černobyl není zdaleka tak 
vybydlené, jak se zdá: posky-
tuje totiž zázemí pro několik 
tisíc pracovníků, vojáků či 
vědců, kteří v zóně dlouho-
době pobývají a likvidují 
následky katastrofy.

Tito lidé se v zóně točí 
na různě dlouhé směny podle 
toho, jak moc je jejich práce 
exponovaná radiačním dáv-
kám. „Říkáme, že mají ‚lazy 
job‘,“ vysvětluje Nazar s tím, 
že dotyční zde třeba měsíc 
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Relativně vysoký počet lidí 
a specifické požadavky či 
pravidla, která se v Černobylu 
musejí dodržovat, paradoxně 
vedly pro návštěvníky  
k nečekané situaci: obchodní 
transakce, které se na území 
městečka v tamní kavárně, 
restauraci a obchůdku 
uskuteční, jsou bezhotovostní. 
„Lidé se tu nechtějí obtěžovat 
s penězi. Museli bychom mít 
nějaké vlastní, nebo mít nějak 
zajištěný vnitřní koloběh, 
kdyby náhodou došlo k jejich 
ozáření, aby se nedostaly 
ven,“ vysvětluje prodavačka 
v tamním obchůdku. A tak 
místní platí kartami. Výplaty 
jim prý vláda stejně posílá 
rovnou na účet už jenom proto, 
že se chce vyhnout vysokým 
nákladům na transport 
a zabezpečení hotovosti. Při 
plánované cestě do Černobylu 
by si tedy návštěvník neměl 
doma zapomenout kartu.

Bezhotovostní 
Černobyl

Marek  
Schwarzmann

Téma připravil

v kuse dřou, než nasbírají 
maximální povolenou roční 
dávku radiace, a zbytek roku 
pak jsou doma. Vláda jim i tak 
vyplácí patřičný plat, který je 
v tomto případě v závislosti 
na pozici až pětkrát vyšší, 
než by dostali jinde. Celkem 
se prý v zóně nyní pohybuje 
kromě návštěvníků, jejichž 
vstup je hlídán, na zhruba 
čtyři tisíce lidí, a to včetně 
těch, kteří se starají o běžný 
chod a správu městečka. 

Ze 3,5 tisíce staroused-
líků, kteří se dobrovolně 
vrátili do zóny, už prý zbývá 
maximálně 150 lidí. Větši-
na údajně zemřela hlavně 
stářím. Místní mají povolení 
ve zdejší půdě pěstovat 
zeleninu, chovat nějakou tu 
slípku, veškeré další potřeby 
jsou sem však dováženy. 
Vyvézt se nesmí zhola nic.

RELATIVNÍ BEZPEČÍ
Na několikakilometrovou 
blízkost reaktoru a silně 
ozářené oblasti si prý jde 
zvyknout. Stačí jen dodržo-
vat pravidla a netoulat se 
po okolí. Na první pohled 
panenská příroda, ba přímo 
divočina, totiž může skrývat 
takzvané hot-spoty: místa 
vyzařující vyšší dávky radia-
ce. Jeden takový známější 
dokonce cestuje. „Ještě před 
lety šlo nejvyšší radiační 
dávky naměřit asi půl metru 
od kmene,“ vypráví Nazar 
s dozimetrem u jednoho 
ze stromů u cesty směrem 
k sarkofágu. „Ta částice se 
ale dostala do kořenového 
systému rostliny a nyní 
pomalu putuje, teď měříme 
nejvyšší dávky asi deset cen-
timetrů od kmene. Za pár let 
bude ve výši kolen a za pár 
desetiletí bude někde ve vět-
voví, tam už za ní nepoleze-
me,“ žertuje. 

NEŠŤASTNÁ PRIPJAŤ
Ukazování dozimetru poblíž 
těchto hot-spotů průvodcům 

nevadí. Skupiny vodí po zná-
mých trasách a vědí, co kde 
čekat a kam nešlapat. Co 
jim ovšem leží v žaludku, je, 
když se návštěvníci na místě 
nechovají s dostatečnou 
úctou, hlavně pak v opuštěné 
Pripjati. Pokřikujících jedin-
ců či přímo vandalů, kteří je 
neposlechnou a nekontrolo-
vatelně pobíhají po zpustlém 
městě, je údajně poskrovnu, 
přesto však způsobují ne-
vyčíslitelné škody. Policejní 
hlídky takové chytráky 
zpravidla rychle chytí, to už 
ale bývá pozdě.

Jednak ostatním kazí 
zážitek z pocitů opuštěnosti 
a stísněnosti, které Pripjať 
vyvolává, jednak ale dané 
místo svým nezodpovědným 
chováním ničí, rozbíjejí okna 
či vyhazují nejrůznější před-
měty. Z povrchního pohledu 
jde možná o haraburdí ze 

ZÁBAVNÍ PARK. Jedno z ikonických míst města Pripjať bylo v chodu jen několik hodin, než bylo 
město evakuováno a posloužilo jako jedno z hlavních míst, odkud byli obyvatelé sváženi.

OPUŠTĚNÁ ŠKOLKA. Nejemotivnější zážitky čekají na návštěvníky v prázdných vesničkách 
a chátrajících budovách.

U HLAVNÍ KŘIŽOVATKY. V městečku Černobyl lze najít vedle monumentu anděla také alej připomí-
nající jména 96 vesnic v nynější zóně, které musely být kvůli katastrofě vylidněny.

zhoustne a zkomplikuje prů-
chod jakýmkoli návštěvám. 
Navíc místo čeká postupné 
zpustošení zmíněnými neu-
kázněnci. Pripjať tak vstoupí 
do další fáze svého zániku. 
Ale to už bude pohled pro 
další generace návštěvníků.

Jak vypadají Pripjať a Černobyl 
z pohledu dronu, sledujte na E15.cz

skládky, z pohledu historie 
jde ale o unikátní artefakty 
svědčící o neštěstí města Pri-
pjať a pohnutém osudu jeho 
obyvatel, kteří ze dne na den 
v roce 1986 přišli o domov, 
do kterého se jen před pár 
lety nastěhovali.

Právě kombinace těchto 
faktorů hraje do karet tomu, 
že návštěvnická aktivita 
v černobylské zóně v příštích 
letech poroste. Jednak si 
lidé začínají uvědomovat, že 
třicet let chátrající budovy 
tam nebudou stát věčně, 
jednak místní les ještě více 
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 EET funguje jako švýcarské 
hodinky. Je evidováno více 
než 1,4 miliardy účtenek,

Tvář dne 

řekla náměstkyně ministra financí  
Alena Schillerová u příležitosti půlročního 
fungování elektronické evidence tržeb
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TOP 09:  
neuhneme  
a co dál?
Opoziční TOP 09 zveřejnila 
svůj volební program s hlav-
ním heslem Neuhneme. Komu 
a čemu? 

Přestože má strana v prů-
zkumech zhruba polovinu 
preferencí, než dosáhla v mi-
nulých volbách, je z nejhor-
šího venku. Po neúspěšných 

krajských volbách na podzim 
2016 se zdálo, že se definitivně 
potápí a v přímém přenosu 
sledujeme její odcházení, 
společně s bývalým předsedou 
Karlem Schwarzenbergem. 

Pět měsíců před sněmov-
ními volbami to však vypadá 
tak, že TOP 09 přežila svou 
klinickou smrt a s největší 
pravděpodobností se opět 
dostane do parlamentu. Velký 
podíl na tom má právě postoj, 
který partaj shrnula do sloga-
nu Neuhneme, myšleno hlavně 
Andreji Babišovi.

První tři roky existence 
hnutí ANO působila kritika ze 
strany TOP 09 jako zvláštní 
druh posedlosti, který nemá 
racionální zdůvodnění. Teprve 
série Babišových finančních 

skandálů jako by tomuto 
postoji dala hlubší zdůvodnění 
a lidé na to začali slyšet. 

Souběžně se v části spo-
lečnosti vytvořila atmosféra 
ve stylu: nemusím sice Kalous-
ka, ale kvůli hrozbě Babiše 
ho chci mít v parlamentu. On 
neuhne. Jen za tento postoj 
„topka“ nejspíš získá svých pět 
procent a všechno nad to už 
bude za programové věci.

Ekonomická a sociální 
oblast v novém programu je 
standardně středově liberální. 
Stejně jako ODS a ČSSD i oni 
sázejí na učitele a změnu 
ve školství. Ke slabým místům 
naopak patří okamžité přijetí 
eura, což je v době stále osla-
bené koruny nevýhodné pro 
úspory obyvatel. 

A pak jsou tu dvě bola-
vá místa. První by se dalo 
shrnout do sloganu: bez 
Kalouska to nejde a s ním také 
ne. Stručně řečeno, to, jak 
exministr financí ční vyso-
ko nad ostatními, z něj dělá 
nepostradatelného stratéga. 
Současně však jeho nepopula-
rita kolem 90 procent vytváří 
z „topky“ stranu pro omezený 
voličský elektorát. V minulosti 
to kompenzovaly dvě věci – 
expředseda Schwarzenberg 
a předvolební koalice se 
Starosty a nezávislými. Tato 
spojení dnes prakticky ne- 
existují a TOP 09 se zabydluje 
na pozici jednociferné strany. 

Změnit to ještě mohla širší 
předvolební koalice, která by 
vrátila „topce“ regionální iden-

titu. Odchod Starostů a nezá-
vislých však z TOP 09 udělal 
hodně velkoměstskou středově 
liberální stranu, kulturně 
orientovanou doleva, hlásící 
se v některých programových 
bodech k pravici. Je to logické, 
protože právě ve volebních 
lokalitách jako Praha, Brno či 
střední Čechy musí TOP 09 
udělat silný výsledek, jenž vy-
váží propad ve zbytku země. 

Boj o velkoměstské liberály 
bude probíhat právě v těchto 
regionech a hlavní soupeř 
bude včerejší koaliční partner 
(dvojkoalice Lidovci-Staros-
tové). Vedle boje s Babišem 
půjde o hlavní předvolební 
střet TOP 09.

Autor je komentátorem týdeníku Reflex

Komentář

Bohumil Pečinka



Příběh vůně 

Co jsou to esenciální oleje? 
Jsou to vonné látky, které si 
rostliny vyvinuly na svou 
ochranu. Používají je pro 
to, aby se samy léčily, aby 
přilákaly živočichy, kteří jim 
pomáhají v rozmnožování, 
nebo naopak aby se ochrá-
nily před parazity. Jsou an-
tiseptické, dají se přirovnat 
k přírodním antibiotikům. 

Vy jste byla jednou z prv-
ních, kdo v šedesátých le-
tech začal pracovat s esen-
ciálními oleji v kosmetice. 
Do té doby byla aromate-
rapie pouze odvětvím medi-
cíny. Jak k tomu došlo? 

Člověk nic nevynalézá. 
Všechno existuje. A esenciál-
ní oleje z rostlin jsou součás-
tí lidských dějin už nejméně 
šest tisíc let, od doby starého 
Egypta. Já pocházím z rodiny 
biozemědělců, vyrůstala 
jsem na jedné z prvních bio-
farem ve Francii, takže svět 
rostlin mi byl vždy blízký. 
Do světa aromaterapie mě 
uvedla Caroline Colliardová, 
která esenciální oleje studo-
vala celý svůj život. Jedním 
z našich prvních společných 
objevů bylo, že díky esenciál-
ním olejům mizí z pleti černé 
tečky. Zjistily jsme, že vy-
važují pH pleti. Takže jsme 
zjistily, že esenciální olej je 
tím nejčistším přírodním 
produktem, který obnovuje 
zdraví pleti, harmonizuje 
její systém. Trvalo nám ale 
šestnáct let, než jsme se 
prosadily. V té době se totiž 
na všechno, co bylo z pří-
rody, pohlíželo se značným 

despektem. Kosmetické 
firmy víc věřily produktům 
z laboratoří. 

V dnešní době je ale situace 
jiná. Přírodní produkty 
jsou naopak velkým hitem. 
Ano, ale „příroda“ je často 
jen reklamním tahákem. 
Místo aby se mluvilo 
o tom, jakých výsledků 
se dá s pomocí esenci-
álních olejů dosáhnout, 
klade se důraz na mar-
keting. My se snažíme 
dbát především na kva-
litu esenciálních olejů, 
které použijeme. Na kva-
litu vody, kterou používá-
me k jejich destilaci. 

Co znamená název vaší 
značky − Decléor? 
„Clé en or“ znamená 
ve francouzštině „zlatý 
klíč“. Chceme, aby aroma-
terapie byla klíčem, který 
odemyká chrám krásy. 

Solange Dessimoulie 
je zakladatelkou 
značky Decléor 
a jednou z průkopnic 
aromaterapie ve světě 
kosmetiky. 

kosmetika
Lidskou bytost považujeme 
za chrám, který by měl být 
krásný zvenčí i zevnitř. 
A krása vnější a vnitřní je 
neoddělitelně propojená. 
Proto také mottem naší 
značky je: „cítit se dobře 
ve svém těle, dobře ve své 
mysli, dobře ve své kůži“. 

Decléor několikrát změnil 
majitele. Jaký je rozdíl, být 
malou svébytnou značkou, 
anebo součástí kosmetické-
ho gigantu? 
Člověk sám nedokáže nic. 
A já jsem velmi otevřená 
všemu, co mě může posu-
nout na mé cestě dál. Ráda 
se učím. Nemyslím si, že 
už jsme všechno dokázali 
a odteď by se nic nemělo 
měnit. Když Decléor v roce 
2000 koupila japonská 
firma Shiseido, dala nám 
k dispozici špičkové vědec-
ké možnosti a technologie 
té doby. 

V roce 2014 jste pak opět 
změnili majitele − stali jste 
se součástí kosmetického 
impéria L’Oréal. Co to při-
neslo nového pro Decléor? 
Ve skupině L’Oréal pracuje-
me s kolektivní inteligen-
cí − dělíme se o poznatky, 
nasloucháme si, společně 
přicházíme na nové věci. 
Lidé z L’Oréalu mi naslou-
chají a i oni mně přinášejí 
nové impulzy. Spolupráce 
s nimi mi umožňuje duševně 
nezestárnout, dodává mi 
to novou energii. Myslím, 
že Decléor je tam na svém 
místě. 

272502/13 inzerce
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n Dirigent světového 
formátu, propagátor 
české hudby, preciz-
ní, neúnavný a zcela 
oddaný mistr hudební 
interpretace. Takový 
byl šéfdirigent a hu-
dební ředitel České 
filharmonie Jiří Bělo-
hlávek. V posledních 
letech se úzkostlivě 
staral o dobrý zvuk 
nejznámějšího tu-
zemského orchestru 
a přivedl ho opět 
na výsluní. V noci 
31. května zemřel 
ve věku 71 let po dlou-
hé těžké nemoci.

Šárka Mrázová

Dirigent Jiří Bělohlávek 
odešel symbolicky v době 
vrcholícího festivalu Pražské 
jaro, jehož byl dlouholetým 
prezidentem.

V čele českých filharmoni-
ků stál poslední čtyři sezony. 
S orchestrem ale spolupraco-
val už od roku 1973. Poslední 
společná léta nicméně pro ně 
byla ta nejlepší a je škoda, že 
trvala tak krátce.

Sám Bělohlávek s oblibou 
říkával, že je pojí duchovní 
vztah. „Nestačí, aby hud-
ba zněla dobře, virtuosně 
a na vynikající úrovni. 
Všichni hledáme ještě hlubší 
smysl,“ řekl kdysi v rozhovo-
ru pro časopis Harmonie.

Přestože byl již těžce 
nemocen, pracoval až do po-
slední chvíle. Na začátku 
letošního roku tak například 
ještě podepsal smlouvu 
s filharmonií na dalších šest 
let. 

ORCHESTR VYVEDL Z KRIZE
Orchestr mu vděčí za mno-
hé. Po roce 2012 ho spolu 
s novým managementem 
vyvedl z krize a dal mu 
po mnoha letech nestability 
klid na práci. Znovu si tak 
vydobyl respekt doma i v za-
hraničí.

„Nejen Česká filharmo-
nie, ale celá naše země 
odchodem Jiřího Bělohlávka 
přichází o člověka mimořád-
ných uměleckých i osob-
ních kvalit,“ uvedlo vedení 

VEDL ČESKOU FILHARMONII I ORCHESTR BBC. Jiří Bělohlávek spolupracoval s Českou filharmonií od začátku své kariéry, v minu-
losti však vedl i Symfonický orchestr BBC, kde se věnoval propagaci českých autorů jako Janáčka, Martinů či Dvořáka.
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Odešel propagátor české hudby

orchestru k šéfdirigentově 
úmrtí. 

PROVÁZELA JEJ OD MLÁDÍ
Je to právě Česká filharmo-
nie, která provázela Bělo-
hlávka už od počátku jeho 
kariéry. V dětství začínal kla-
vírem a posléze studoval hru 
na violoncello. Ve 14 letech 
založil na Pražské konzer-
vatoři svůj první komorní 
orchestr.

Když v roce 1968 přijel 
k České filharmonii kon-
certovat slavný rumunský 
dirigent Sergiu Celibidache, 
nabídl mladému Bělohlávko-
vi studium ve Stockholmu, 
kde Celibidache vedl Rozhla-
sový orchestr.

Díky této zkušenosti 
o dva roky později mladý 
Bělohlávek zvítězil v soutěži 
mladých dirigentů a poté 
se stal i finalistou dirigent-
ské soutěže Herberta von 
Karajana.

V sedmdesátých letech 
působil u Státní filharmonie 
Brno a u pražských symfo-
niků. Klíčová ale byla jeho 
spolupráce s někdejším šéf-
dirigentem České filharmo-
nie Václavem Neumannem, 
jehož byl asistentem.

Od roku 1981 se díky tomu 
stal stálým dirigentem or-
chestru. V té době začal spo-
lupracovat i se zahraničními 
orchestry, jako například 
Berlínskou filharmonií, San-
franciským symfonickým 
orchestrem nebo drážďan-
skou Staatskapelle.

PO REVOLUCI PŘIŠEL ZLOM
Po sametové revoluci, kdy 
spolupráce s českými filhar-
moniky trvala už sedmnác-
tým rokem, přišel v jejich 
společné dráze zlom. Poté, 
co necítil podporu od tehdej-
šího vedení ani orchestru, 
který v očekávání nových 
změn dal přednost němec-

kému dirigentovi Gerdu Al-
brechtovi, složil Bělohlávek 
funkci. Rozchod tehdy podle 
svých slov vnímal hodně 
úkorně. Jako výzvu proto 
v roce 1994 považoval vznik 
zcela nového ansámblu 
– Pražské komorní filhar-
monie. V pozici šéfdirigenta 
a uměleckého ředitele zde 
zůstal dalších deset let.

ŠÉFOVAL I ORCHESTRU BBC
V polovině devadesátých let 
se odehrál další z důležitých 
okamžiků Bělohlávkovy ka-
riéry – začal spolupracovat 
s londýnským Symfonickým 
orchestrem BBC. Jako hlavní 
hostující dirigent, první 
z neanglofonní země, zde 
působil do přelomu tisíciletí, 
poté od roku 2006 úspěšně 
v roli šéfdirigenta.

Právě zde se mohl věnovat 
intenzivní propagaci české 
hudby – Janáčka, Martinů 
či Dvořáka.

Významné bylo i Bělohláv-
kovo působení ve světových 
operních domech a peda-
gogická činnost. Pod jeho 
vedením vyrostlo několik 
mladých nadějných dirigen-
tů, například Tomáš Netopil, 
Tomáš Hanus, a především 
Jakub Hrůša, k němuž měl 
Bělohlávek blízko jako 
ke svému synovi. 

Hrůšovi podle jeho slov 
odešel osobní přítel. „Nikdo 
mi již nebude moci nabíd-
nout tu úžasně cennou, po-
zornou a navýsost kultivova-
nou zpětnou vazbu, kritické 
slovo a zasvěcené povzbuze-
ní. Všichni, kdo jsme jej blíže 
poznali jako umělce i jako 
člověka, však poneseme 
vše krásné, co vytvořil, jako 
dědictví dál. Alespoň v to 
pevně věřím,“ napsal Hrůša 
na svém facebookovém 
profilu.

Autorka je spolupracovnicí redakce
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Minirecenze

HUDBA

Jablkoň: Vykolejená

(Vydalo: nakladatelství 
Galen)
Folková Jablkoň letos 
slaví kulatých čtyřicet let 
existence a kromě knihy 
a zpěvníku si nadělila 
i další řadové album 
Vykolejená, nominované 
v letošním roce i na žánro-
vou Cenu Anděl. Ve třinácti písničkách na rozdíl 
od mnohých let v historii kapely hraje výraznou 
roli decentní a přirozený zpět Marie Puttnerové, 
s níž kapela vystupuje čtyři roky, A to ať už jde 
o její samotný projev nebo o duety s kapelníkem 
a zakladatelem Jablkoně Michalem Němcem, 
jehož hlas postupem věku zní čím dál chrapti-
věji a podstatně sugestivněji. Písničky překra-
čující plynule hranice folku směrem k šansonu 
či reggae opět dokazují, že nápady na melodie, 
texty i aranžmá ani po čtyřiceti letech existence 
kapely jejímu lídrovi nedocházejí.

Dušan Kütner

FILM

Na mléčné dráze

(Režie: Emir Kustu-
rica)
Známý srbský filmař 
Emir Kusturica 
natočil svou novin-
ku jako destilát ze 
svých předchozích 
filmů, jenž se pak přelije do čím dál směšnější 
a čím dál natahovanější romance krásné válečné 
nevěsty na útěku v podání Moniky Bellucciové 
a jemného pošťáka s citem pro přírodu v podání 
samotného režiséra. Než dojde k výbuchům ova-
cí a meditacím o lásce v řadě zdánlivých konců, 
probouzejí se city dvou zčásti i symbolických 
postav za doprovodu typických Kusturicových 
zvuků a barev divoké jižanské války, v níž teče 
proudem krev i alkohol. Magický realismus 
po balkánsku už někdejší dvojnásobný vítěz 
Cannes předvedl jindy lépe. Nicméně tahle část 
má v sobě alespoň kus životnosti a dost chytlavé 
hudby a ruší ji hlavně ne moc dobré vizuální 
efekty použité pro kouzelné schopnosti místních 
zvířat. V závěru už ale film vzbuzuje údiv, že byl 
loni zařazen do soutěže festivalu v Benátkách.

Iva Přivřelová

n Nebezpečně zamilova-
ná Lady Macbeth Mcen-
ského újezdu se vrací, 
tentokrát v podobě živo-
čišné a skvěle zahrané hr-
dinky strhujícího debutu 
nového britského talentu, 
který dokázal rozšněro-
vat často statický žánr 
kostýmních dramat.

Iva Přivřelová

Povídku Nikolaje Leskova Lady 
Macbeth Mcenského újezdu pro-
slavil už ve třicátých letech mi-
nulého století Dmitrij Šostakovič 
operou, která ho málem stála 
kariéru. Loni vášnivý příběh 
ženy ochotné vraždit pro svou 
lásku přenesl z ruského venkova 
do země hrdinčiny jmenovkyně 
britský celovečerní debutant 
William Oldroyd. A stvořil 
vynikající milostné drama, které 
vrací význam žánru kostýmních 
romancí.

Jeho Lady Macbeth se odehrá-
vá v době vzniku předlohy, roku 
1865. Británii vládne královna 
Viktorie, většina žen však zůstá-
vá majetkem svých manželů, bez 
šance rozhodovat o svém času 

ani možnosti vlastnit majetek. 
Mladá Katherine skončí rozhod-
nutím mužů u impotentního sla-
bocha, v domě jeho tyranského 
otce, majitele několika dolů.

Statická kamera pomáhá 
pocítit dusnou nudu, v níž je 
mladá žena nucena přežívat. 
Jakmile oba její vyvdaní příbuzní 
odjedou na čas z domu, uvol-
ní se spolu s hlavní hrdinkou 
postupně i obraz a děj se přenese 
i do exteriérů. S drzým snědým 
čeledínem se pak v příběhu 
i v Katherine probudí také vášeň, 
za niž by se styděla i stejnojmen-
ná protagonistka z Bouřlivých 
výšin (filmu natočeného podle 
románu Emily Brontëové − pozn. 
aut.). Vášeň, již už nelze zatlačit 
zpátky.

Se Shakespearovou slavnou 
skotskou hrou má Lady Macbeth 
společný zločin pro vlastní 
prospěch, rozhodnou ženu, krev 
a tíhu viny, jíž tu ovšem víc trpí 
pachatel než pachatelka. Kathe-
rine se i díky skvělému podání 
Florence Pughové stává fasci-
nující, živočišnou, prohnanou 
osobností, kterou lze zároveň 
chápat i odsuzovat. 

Dramatička a scenáristka 
Alice Birchová její charakter 
oproti Leskovovi zesílila novým 
koncem, jenž zůstává dráždivě 

rozkročen mezi únikem a tres-
tem.

I s takovou komplikovanou 
hrdinkou, jejímž emocím se pod-
řizuje vizuální i zvuková stránka 
snímku, by nemusel Oldroydův 
pozoruhodný a chválený debut 
tolik vybočovat ze zvyklostí 
žánru kostýmního dramatu, jenž 
v podobě populárního seriálu 
Panství Downton v Británii už 
dovedli do nostalgické, pohledné 
dokonalosti přepisující historii.

Lady Macbeth, která angažo-
vala i černošské herce a „vypnu-
la“ hudbu nutící obecenstvu cizí 
emoce, si ovšem půjčuje kromě 
historických literárních předloh 
i z Hitchcocka a současných spo-
lečenských debat. Nezanedba-
telnou roli v strhujícím případu 
jedné vražedkyně tak hraje také 
napjatá genderová, rasová a tříd-
ní hierarchie, jež v zemi, která 
zrušila otroctví v roce 1833, stále 
přetrvává.

Autorka je spolupracovnicí redakce

Mocná láska mířící k vraždě

Tipy

Nova • dnes 22.00

HUNGER GAMES

První a úspěšný 
díl čtyřdílné série 
v režii Garyho Rosse 
z postapokalyptického 
totalitního světa, kde 
jsou lidé nuceni bojovat 
v aréně o vlastní život.
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Lady Macbeth

(drama, Británie, 89 minut)
Režie: William Oldroyd
Hrají: Florence Pughová, 
Cosmo Jarvis, Naomi Ackieová, 
Christopher Fairbank
Hodnocení: 100 %

LEGENDA HUMANISTICKÉ FOTOGRAFIE Sebastião Salgado od včerejška vystavuje v Královském letohrád-
ku na Pražském hradě sérii 240 černobílých fotografií divoké přírody, moře a domorodého obyvatelstva žijícího 
v zapomenutých koutech planety. Výstava cyklu Genesis, na kterém pracoval sedm let, potrvá do 17. září.

SALGADO NA HRADĚ
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GASTRO

Začíná festival  
milovníků sektů

Tuto sobotu začíná Sektival, 
gastronomický svátek pro 
příznivce sektů a dobrého 
jídla, na kterém budou moci 
objevovat rozmanitost 
bublinek v kombinaci s nej-
různějšími pokrmy. Festival 
šumivých vín se odehraje 
od 3. do 18. června 2017 
v pěti desítkách restaurací 
v Praze, Brně, Plzni a také 
v Ostravě. 

SPORT

Ve Stromovce se poběží 
Barevný běh

V sobotu ve 14 hodin odstartu-
je na holešovickém Výstavišti 
další ročník akce s názvem 
The Color Run, známé také 
jako Pět nejšťastnějších kilo-
metrů na Zemi. Jde o pětikilo-
metrový běh bez měření času, 
při kterém jsou tisíce účast-
níků na každém kilometru 
od hlavy k patě zasypávány 
různými barvami. Běh není 
o výkonu, ale o zábavě.

FESTIVAL

Na Parukářce bude další 
ročník pivobraní

Již dnes od dvanácti hodin 
začíná v parku Parukářka 
šestý ročník Žižkovského 
pivobraní. Rozmanitou 
nabídkou pivních stylů letos 
představí zhruba čtyřicítka 
minipivovarů. Připraveny 
jsou i různé exhibice, zajíma-
vé workshopy pro děti i pro 
dospělé, soutěže a poutavý 
hudební program. Akce 
pokračuje i v sobotu.

DĚTI

Na děti čeká  
v Braníku Karkulka

Jedna z mnoha víkendových 
akcí organizovaných v rámci 
Dětského dne proběhne 
na nádraží Praha-Braník. 
Připraveny jsou jízdy his-
torickými vlaky s lokomo-
tivami „Bulík“ a „Karkulka“ 
do Modřan a Vraného nad 
Vltavou a zvláštní vlaky 
z Braníka do areálu depa 
pražského metra na Kače-
rově.

TECHNIKA

Drony mají  
slet v Plzni

Všichni příznivci bezpilotního 
létání by si neměli nechat ujít 
DronFest 2017 – unikátní fes-
tival, který se letos odehraje 
2. a 3. června v plzeňském 
areálu DEPO2015. Po oba dny 
čeká na návštěvníky veletrh 
bezpilotních letadel, ke zhléd-
nutí tak budou stroje těch 
nejznámějších výrobců dronů. 
Nebude chybět ani zábavný 
program pro děti. /mas/
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VĚDA V ULICÍCH. 
Performer v akváriu 
na newyorském 
Times Square 
je součástí akce 
s názvem „Věda 
na náměstí“.  Na 
festivalu probíhá 
celá řada aktivit 
a praktických 
demonstrací, které 
mají vzdělávat, 
bavit a inspirovat. 
Cílem je poskytnout 
veřejnosti větší 
přehled nejen 
o vědeckém 
pokroku, ale 
především o stále se 
měnícím prostředí 
naší planety 
a lidském vlivu 
na tyto procesy.
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